
 امین کلاهدوزان 
طبق قانون هیچ مرجعی، جز جایی که درگاه ملی 

مشخص کرده، حق مجوزدهی به پلتفرم های 
آنلاین طلا را ندارد. در این موضوع خاص، اتحادیه 

کسب وکار های فضای مجازی مرجع مجوزدهی برای 
فروش آنلاین طلا و مصنوعات طلاست. عضویت در 
یک انجمن یا تشکل، به خودی خود به معنی دریافت 

مجوز فعالیت نیست. فروش آنلاین طلا در فضای 
مجازی تحت نظارت اتاق اصناف ایران و اتحادیه 

کشوری کسب وکار های فضای مجازی قرار دارد. تکلیف 
 شفاف است. بر اساس 

ً
این موضوع از نظر قانونی کاملا

آمار موجود در مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، تاکنون 
کمتر از ۴۰۰ مجوز صادر شده است. در این میان، کمتر 

از ۲۰۰ تراکنش تجاری در این شرکت ها انجام شده 
و از میان این تعداد، تنها ۵۰ شرکت تراکنش های 

قابل توجهی در حوزه طلا داشته اند

دانیال حمیدی
باید به این نکته توجه داشت که سرعت 

پیشرفت فناوری در جهان به قدری بالاست 
که در دوره های زمانی کوتاه، تحولات جدیدی 
رخ می دهد اگر حاکمیت نتواند خود را با این 

 شاهد مشکلات 
ً
تحولات هماهنگ کند قطعا

و پیامد هایی خواهیم بود که در نهایت تمامی 
اعضای جامعه از آن آسیب می بینند. دولت باید 

پیشرو باشد و تلاش کند با سرعت بیشتری 
خود را با تحولات جدید همگام کند. این مورد، 

شامل بازبینی و به روزرسانی قوانین، بررسی 
مباحث جدید و ایجاد چهارچوب های مناسب 

 
ً
برای توسعه این بخش است. نظارت صرفا

به معنای محدود کردن نیست؛ در بسیاری از 
مواقع، نظارت و قانون گذاری صحیح می تواند 

موجب رشد و شکوفایی یک حوزه شود

 رضا الفت نسب 
اتحادیه کسب وکار های مجازی از سال ۱۳۹۹، پس 

از بحران سکه ثامن اتحادیه به همراه دادستانی 
دستورالعملی را برای فروش طلا در فضای مجازی 

تنظیم کرد. در آن زمان با توجه به نوع و ماهیت 
کسب وکار طلا به هنگام صدور مجوز ها نظارت ها و 

بررسی های مختلفی انجام می شد. کمیسیون ها 
از جمله کمیسیون بازرسی و کمیسیون شکایات 
فعال بودند و حساسیت های لازم رعایت می شد؛ 

اما متأسفانه امروز شاهد تعطیلی این کمیسیون ها 
هستیم. در حال حاضر به دلیل وقفه های 

طولانی مدت در فعالیت های اتحادیه و عدم تشکیل 
جلسات هیئت مدیره طی نزدیک به سه سال گذشته، 

آمار دقیقی از تعداد مجوز ها نداریم. در هر صورت این 
تحولات اتحادیه، برای کسب وکار های آنلاین به ویژه در 

حوزه طلا یک عقب گرد و ضرر به حساب می آید

عبدالرضا عسگرخانی
صنف ها باید بستری مناسب داشته باشند 

و مسئولان باید ساختار های لازم را برای 
شکل گیری این اکوسیستم فراهم کنند. 

به عنوان مثال صنف نانوایی ها مجوز خود را برای 
تأسیس نانوایی صادر می کند، اما برای تهیه آرد 
باید مکانی مناسب وجود داشته باشد. در حوزه 

طلا، اگر کسب وکار های آنلاین بخواهند زیورآلات 
بفروشند، باید ضوابط مشخصی وجود داشته 
باشد تا امنیت حفظ شود. ما در سال ۱۴۰۱ طرح 

انبار هوشمند را پیشنهاد دادیم و گفتیم این 
کسب وکار باید درکنار دیگر کسب وکار ها در 

اکوسیستم حضور داشته باشد. اتحادیه باید 
به کسب وکار هایی که پروتکل های مشخص و 
استاندارد دارند، اجازه دهد طلا را منتقل کنند
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قرار بود ســـندباکس یک محیط موقت باشد. پرسش این است که این روند 

تا کجا ادامه خواهد یافت؟ چه زمانی قرار اســـت این سندباکس بسته شود 

و قوانین مشـــخصی برای آن تدوین شود؟ امیدوارم که این مباحث نیز در 

جلسه مورد بررسی قرار گیرد. 

   در اتحادیه کسب وکارهای مجازی چه خبر است؟ 

رضا الفت نسب
به عنوان نایب رئیس اتحادیه کســـب وکارهای مجازی باید اعلام کنم که ما 

هیچ گونه اطلاعی از اصلاح قوانین صدور مجوزهای کسب و کارهای مجازی 

 گروهی محدود که اکنون به آن شـــک دارم، این مسائل را 
ً
نداریم. احتمالا

تنظیم کرده اند. باید این موضوع بررســـی شود که چه کسانی این نوشته ها را 

تهیـــه کرده اند، چرا که من به عنـــوان عضو هیئت مدیره از آن مطلع نبوده ام. 

نکته اساســـی اینجاست که ابتدا باید این موضوع به طور دقیق بررسی شود 

و امیدوارم که این اتفاق بیفتد. اتاق اصناف باید پیگیری کند که چه کســـانی 

ابتکار اصلاح این مسئله را آغاز کرده اند. احساس من این است که در آنجا 

اتفاق خوبی نیفتاده اســـت؛ در غیر این صورت دلیلی ندارد که این موضوع 

به صورت مخفیانـــه پیش برود. ما به عنوان اعضای هیئت مدیره باید از آن 

مطلع می شدیم. در سایر حوزه ها هم خدا می داند که چه اتفاقاتی در جلسات 

پشت درهای بسته افتاده و چه مسائلی تصویب شده است. امیدوارم روزی 

این جعبه سیاه باز شود. 

   چرا فقط بانک کارگشایی؟  

 فروش آنلاین 
ً
آقای الفت نسب به اتاق اصناف اشـــاره کردید. اخیرا

طلا بدون تحویل فیزیکی جرم عنوان شد. با این وجود تکلیف قانونی 

طلافروشی هایی که به صورت آنلاین معامله می کنند، چیست؟ 

رضا الفت نسب
در حال حاضر، ضوابطی که در سال ۱۳۹۹ تصویب شده اند، ملاک عمل اند. 

در آن سال، در سندباکس تلاش می کردیم که گواهی سپرده از یک بانک اخذ 

کنیـــم. به یاد دارم که در آن زمان هم پیگیری هایی انجام می دادیم، اما در آن 

مقطع، هیچ یک از بخش های نظام بانکی و اداری کشـــور حساسیتی نسبت 

به این موضوع نداشـــتند. اگر بخواهیم به صورت قانونی صحبت کنیم، باید 

بگوییم که ملاک، همان ضوابط سال ۱۳۹۹ است. در جایی که لازم باشد، 

کیـــد می کنم که فرد باید طلای خود را تحویل بگیرد. اینکه ذخیره طلای  تأ

پلتفرم ها در سندباکس باشد، خوب است، اما کافی نیست. سؤال اینجاست 

که چرا فقط بانک کارگشایی؟ چرا باید ۸۰ درصد از ذخایر طلا در این بانک 

باشـــد؟ عیار طلا باید به طور دقیق مشخص شده و باید سازوکاری برای این 

موضوع تعریف شود. چرا این فرایند در جای دیگری نباشد؟ هزینه های بانک 

کارگشایی بسیار سنگین است، در حالی که روش های دیگری هم وجود دارند. 

علاوه بر این، ذی نفعان دیگری هم در این موضوع دخیلند که باید از آنها هم 

 از مرکز توسعه پرسیدم و آنها اعلام کردند 
ً
دعوت به عمل آید. من شـــخصا

که هیچ گونه صحبتی با ما نداشته اند. مدل هایی مانند »زربد« را می توان به 

عنوان یک مثال خوب مطرح کرد. سایر ذی نفعان باید حضور داشته باشند. 

این ایرادی که اشـــاره کردم، مربوط به آقای کلاهدوزان نیست؛ بلکه مربوط 

به صنف، اتحادیه و اتاق اصناف اســـت که در این زمینه باید اقدام می کرده 

و نباید از مســـئولیت های خود شانه خالی می کردند. با توجه به نگرانی ها و 

حساسیت های موجود، دولت وارد این موضوع شده است که اقدامی مثبت 

است، اما انتظار داریم که به طور شفاف به ما گفته شود تا کجا قرار است این 

فرایند ادامه یابد و چه اتفاقاتی در آینده رخ خواهد داد. 

   چرا سندباکس؟

 صحبت هایی درباره انبار 
ً
نکته دیگر بحث سندباکس اســـت. اخیرا

یک در این میان   اسم شرکت دار
ً
هوشـــمند طلا می شنیدیم. مشخصا

خیلی مطرح می شد. هم از آقای عسگرخانی و هم از آقای کلاهدوزان 

 
ً
یک و اینکه کلا می خواهم در این بـــاره توضیح دهید که چرا فقط دار

ســـندباکس چیســـت؟ از دید مخاطبی که از این فضا مطلع نیست، 

یک آنجاست؟  سندباکس چیست؟ و چرا فقط دار

 با مسئله نظارت که در حال انجام 
ً
امین کلاهدوزان: موضوع سندباکس اخیرا

هستیم، اشتباه گرفته شده است، درحالی که هیچ ارتباطی میان این دو وجود 

ندارد. سندباکس در دنیا یک نهاد نوآور است و در حوزه هایی به کار می رود 

که تنظیم گری دولت و حکمرانی هنوز به ســـرعت فناوری نرسیده است. به 

عبارتی، وقتی ســـرعت تحولات فناوری از سرعت تنظیم گری دولت پیشی 

می گیرد، دولت برای جبران این عقب ماندگی، نهادهای موقتی با شـــرایط 

آزمایشـــی ایجاد می کند تا بتواند اثربخشـــی ضوابط و مفید بودن آن برای 

کســـب وکارها را در محیطی کنترل شـــده آزمایش کند. اگر این آزمایش ها 

موفقیت آمیز بود، می توان آن ها را به قوانین و مقررات تعمیم داد. به این ترتیب، 

به جای اینکه دولت به طور فوری مقررات جدیدی وضع کند و ســـپس آن را 

لغو کند، ابتدا در یک فضای کوچک و آزمایشگاهی با نظارت ویژه امتحان 

می کند و پس از ارزیابی مثبت، این تجربه را به کل اکوسیستم تعمیم می دهد. 

این مکانیســـم در حوزه هایی استفاده می شود که هنوز مقررات خاصی برای 

آن ها تعریف نشده است. 

به عنوان مثال، در کشـــور ما هنوز برای حوزه هایی مانند »توکن های طلا«، 

 اجاره طلا 
ً
»رمزارزها« یا »صرافی ها« مقررات روشـــنی وجود ندارد. یا مثلا

در فضای مجازی، اعتباردهی بر اســـاس طلا و سرمایه گذاری های تولیدی 

مبتنی بر طلا، همچنان پیش بینی نشده اند. در این حوزه ها، اگر شرکتی مدل 

کســـب وکار نوآورانه ای داشته باشد و بخواهد از روش های جدیدی استفاده 

کند که هنوز در ضوابط سال ۱۳۹۹ وجود ندارد، می تواند این پیشنهادها را 

در قالب سندباکس مطرح کند. سندباکس یک مکانیسم آزمایشی است که 

 
ً
در آن مدل های نوآورانه کسب وکارها بررسی می شود. این بررسی ها معمولا

بین ۶ الی ۱۸ ماه طول می کشـــد. بیشتر از ۱۸ ماه برای یک دوره سندباکس 

نخواهیم داشت و کمتر از ۶ ماه نیز امکان پذیر نیست. اولین شرکتی که وارد 

سندباکس شد، شرکت داریک بود. مجوز فعالیت در سندباکس این شرکت 

در تیرماه امسال به طور رسمی ابلاغ شد و در مردادماه، موافقت نامه عقد شد. 

در حال حاضر، علاوه بر شـــرکت داریک، ۴ شرکت دیگر نیز در سندباکس 

پذیرفته شـــده اند و برای امضای موافقت نامه در حال مذاکره هستند. فرایند 

سندباکس »مورد محور« است، به این معنی که شرکت ها باید متقاضی باشند 

و دلایل خود را برای اعمال متفـــاوت تنظیم گری )از ضوابط موجود( ارائه 

دهند. این درخواست ها بررسی می شود و اگر تصویب شد، شرکت می تواند 

فعالیت خود را آغاز کند؛ بنابراین، فرایند ســـندباکس مبتنی بر پیشنهادهای 

خود شرکت هاست. شـــرکت داریک، اولین شرکتی بود که از سوی وزارت 

اقتصاد، پرونده آن برای بررسی به سندباکس وزارت صمت ارجاع زده شد. 

وزارت اقتصاد باتوجه  به موضوع، تشـــخیص داد که این طرح باید به وزارت 

صمت ارجاع شـــود. طرح های بعدی، مانند حوزه »ملک« و سایر حوزه ها، 

در حال بررســـی اند. موضوع سندباکس تنها به حوزه طلا محدود نمی شود. 

این مکانیســـم در حوزه های مختلف کســـب وکارهای فضای مجازی نیز 

اســـتفاده می شود. علت ایجاد سندباکس این است که دولت از نظر فناوری 

ممکن اســـت از کسب وکارها عقب تر باشد و این مکانیسم به دولت کمک 

می کند تا ســـریع تر خود را به این تحولات برساند. این فرایند در یک محیط 

آزمایشگاهی انجام می شود و اثرات آن به صورت محدود و کنترل شده روی 

اکوسیستم تأثیرگذار است. مکانیسم سندباکس مبتنی بر تقاضای شرکت ها 

اســـت. به این معنا که یک شرکت باید درخواست کند تا فرایند سندباکس 

برای آن فعال شود. علاوه بر شرکت داریک، چهار شرکت دیگر نیز در حال 

حاضر در این فرایند فعالند و درخواست ها به ترتیب نوبت ثبت نام در وزارت 

اقتصاد بررسی می شوند. 

   طلای مردم در کجا نگهداری می شود؟  

رضا الفت نسب
اگر شرکتی بخواهد خارج از سندباکس کار کند، شرایط آن چگونه خواهد بود؟ 

امین کلاهدوزان
 مقررات قبلی معتبرند و فعالیت در چهارچوب آن ها امکان پذیر است. 

ً
فعلا

نظارت هایی که اشـــاره کردید، به طور دقیق مطرح شده اند. از نظر قانونی، 

مبنای نظارت ها ضوابط ســـال ۱۳۹۹ است تا زمانی که این ضوابط اصلاح 

شوند. در حال حاضر، کمیته نظارتی که در مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 

تشـــکیل شده اســـت، به عنوان کمیته هماهنگی عمل می کند و هدف آن، 

تولی گری دولت نیست. این کمیته شـــامل نمایندگانی از اتحادیه ها، نظام 

صنفی، پلیس و دادســـتانی است؛ به طورکلی، نظارت در اختیار نهادهایی 

اســـت که به طور قانونی مسئول نظارت هســـتند. در حال حاضر، تمامی 

تصمیمات بر اســـاس ضوابط سال ۱۳۹۹ اتخاذ می شود. به عنوان مثال، اگر 

گفته می شـــود که باید کالای خود را تحویل دهید، این به دلیل آن است که 

ضوابط ســـال ۱۳۹۹ چنین الزاماتی را تعیین کرده است. یا اگر گفته می شود 

که خالی فروشی ممنوع است، باز هم بر اساس همین ضوابط است که فروش 

امانی و آتی در آن ممنوع اعلام شده اند. یکی دیگر از مواردی که در ضوابط 

سال ۱۳۹۹ آمده، الزام به احراز موجودی طلا است. طبق این ضوابط، طلا 

باید خریداری و سپس فروخته شود و موجودی آن باید در محل صنف قابل 

رؤیت باشد. بااین حال، صنف پیشنهاد داده است که به دلیل محدودیت های 

فضا، نمی توان تمامی موجودی ها را در محل نگهداری کرد. به همین دلیل، 

پیشنهاد شد که طلاها در خزانه های امن مانند بانک ها نگهداری شوند. این 

خزانه ها محدودیتی ندارند و اکنون بانک هایی مانند بانک کارآفرین، بانک 

صادرات و بانک کارگشـــایی که به عنوان بانک تخصصی شناخته می شود، 

آمادگی خود را برای همکاری اعلام کرده اند. در این زمینه، هیچ انحصار و 

محدودیتی وجود ندارد. 

   240 آزمون دادیم تا مجوز رسمی بگیریم! 

آقای عســـگرخانی به عنوان فعال بخش خصوصی و مالک پلتفرم چه 

یافت مجوز طی کردید؟  مسیری را برای در

عبدالرضا عسگرخانی
مایلم درباره شـــرکت داریک توضیح دهم، زیرا احساس می کنم به این دلیل 

که یک طرح خلاقانه و نوآورانه را در کشـــور ارائه داده ایم، تحت فشار قرار 

گرفته ایم. در بسیاری از حوزه ها، وقتی کسی کار خلاقانه ای انجام می دهد، به 

جای اینکه دیگران تلاش کنند خط خود را بلند کنند، سعی می کنند این خط 

را کوتاه کنند. شـــرکت داریک سال ۱۳۸۹ تأسیس شد. ما از حوزه فناوری و 

 در زمینه مخابرات سیستم تحصیلات 
ً
مخابرات وارد این عرصه شدیم. شخصا

عالی دارم و از سال ۱۳۸۶ وارد حوزه طلا و سنگ های قیمتی شده ام، بنابراین 

تصمیم من برای ورود به این حوزه در ســـال ۱۳۹۹ یا ۱۴۰۲ نبود. در این 

 در تمامی اکوسیستم طلا و سنگ های قیمتی حضور داشتیم و 
ً
مدت، تقریبا

هم مدرک فنی و حرفه ای را کسب کرده ایم و هم در کارگاه های مختلف مشغول 

به کار شده ایم. در سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ با چالشی جدی مواجه شدیم. 

در کسب وکارمان دیدیم که مردم تمایل دارند پولشان را به کالای سرمایه ای 

تبدیل کنند. کالای سرمایه ای که من به آن ها پیشنهاد می دادم، طلا بود. برای 

 نباید چرخ را 
ً
تحقیق در این زمینه سراغ نمونه های جهانی رفتم، زیرا معمولا

از نو اختراع کنیم. متوجه شـــدم در کشور های مختلف دنیا چه اقداماتی در 

این زمینه انجام می شـــود. برای مثال در کشور های اروپایی با تورم کم و در 

کشور هایی مانند ما- که براساس تورم تجارت می کنند- مردم تمایل دارند 

روی کالای ســـرمایه ای مانند طلا سرمایه گذاری کنند. در سال ۱۴۰۰، با 

همکارانم در داریک که شـــرکت را با نام »داریک طلای درخشان« تأسیس 

کرده بودیم، ساختاری جدید برای اکوسیستم طلا طراحی کردیم. البته به این 

معنا نبود که بخواهیم کل اکوسیستم طلا را در اختیار بگیریم. متوجه شدیم 

اگر کســـب وکار های آنلاین بخواهند طلا بفروشند برای حفظ امنیت کالا و 

معاملات به انبار هوشـــمند نیاز دارند. این مشابه شرایط نانوایی هاست که 

برای تأمین آرد خود به سوله های آرد مراجعه می کنند. نه سوله آرد انحصاری 

است و نه نانوایی ها مجبورند از یک سوله خاص آرد تهیه کنند. من معتقدم 

روزی چندین انبار هوشـــمند در کشور ایجاد خواهد شد و هریک می تواند 

بســـتر های مختلفی را فراهم کند. به عنوان مثال یکی مانند داریک می تواند 

در بانک کارگشـــایی باشد و دیگری در بانک صادرات. وجود انبار هوشمند 

برای اقتصاد کشور ضروری است. در طرحی که در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 

کید کردم اگر صنف می خواهد  به وزارت اقتصاد و دارایی پیشـــنهاد دادم، تأ

مجـــوزی صادر کند باید مجوز خود را به درســـتی بدهد و نظارت و امنیت 

کالای مردم نیز مورد توجه قرار گیرد. صنف ها باید بســـتری مناسب داشته 

باشـــند و مسئولان باید ساختار های لازم را برای شکل گیری این اکوسیستم 

فراهم کنند. به عنوان مثال صنف نانوایی ها مجوز خود را برای تأسیس نانوایی 

صادر می کند، اما برای تهیه آرد باید مکانی مناســـب وجود داشته باشد. در 

حوزه طلا، اگر کســـب وکار های آنلاین بخواهند زیورآلات بفروشند، باید 

ضوابط مشخصی وجود داشته باشد تا امنیت حفظ شود. ما در سال ۱۴۰۱ 

طرح انبار هوشمند را پیشنهاد دادیم و گفتیم این کسب وکار باید درکنار دیگر 

کسب وکار ها در اکوسیستم حضور داشته باشد. همچنین بحث انتقال طلا 

و ترنسفر بسیار مهم است. اتحادیه باید به کسب وکار هایی که پروتکل های 

مشخص و اســـتاندارد دارند، اجازه دهد طلا را منتقل کنند. به عنوان مثال 

همان طور که آقای کلاهدوزان اشـــاره کردند، بحث اعتبار و ضمانت در این 

فرایند می تواند مطرح شود. درنهایت اگر شرکتی مانند داریک پیش قدم شود، 

ممکن است با مشکلات زیادی مواجه شود و تحت ضوابط شدید قرار گیرد. 

من دوست دارم تمام دوستانی که مجوز دارند، وارد سندباکس شوند. شرایط 

سندباکس بسیار خوب است، اما زمانی که وارد آن می شوید، متوجه می شوید 

چقدر محدودیت ها و ضوابط سختگیرانه ای وجود دارد. این درست است، 

چون فضای جدید است که هیچ وقت وجود نداشته و حالا می خواهیم این 

فضا را آزمایش کنیم. در این فرایند به عنوان موش آزمایشگاهی آزمایش شدیم 

و ۲۴۰ مورد مختلف تعریف شـــد که باید از آن ها اجتناب می کردیم. با این 

حال من استقبال کردم، چون هدف نهایی این است که درنهایت یک مجوز 

رســـمی از اتحادیه دریافت کنیم. برای من مهم است که داریک هیچ گونه 

انحصاری ایجاد نکرده اســـت. تنها مشکلی که داریک داشت این بود که 

اولین بار این پیشـــنهاد را مطرح کرد. ای کاش شرکت دیگری این پیشنهاد را 

قبل از ما می داد و ما از منافع آن استفاده می کردیم. 

امین کلاهدوزان
اگر شرکت دیگری هم جای شما نشسته بود، اوضاع فرقی نمی کرد. 

رضا الفت نسب
این اتفاق برای اسنپ و دیجی کالا هم افتاده است. 

امین کلاهدوزان
احسنت! 

عبدالرضا عسگرخانی
این برداشت اشتباهی است. من بار ها این جمله را شنیده ام که چرا داریک؟ 

چون ما موضوع را مطرح کردیم، این تصور پیش آمده است. 

رضا الفت نسب
این موضوع باید روشن شود. 

عبدالرضا عسگرخانی
وقتی با دوســـتان صحبت می کنیم، موضوع روشن می شود. وقتی می گوییم 

مجوز آنلاین داریم، طلایی که شـــب می فروشید، کجاست؟ اتحادیه  گفت 

بستر این کار را ندارم، اما داریک گفت این بستر را فراهم می کنیم. 

رضا الفت نسب
اگر همه چیز از طریق بانک کارگشـــایی انجام می شد، شاید از نظر امنیتی 

بهتر بود. 

عبدالرضا عسگرخانی
این امکان پذیر نیســـت. بانک های مختلف درحال تلاش برای فراهم کردن 

زیرســـاخت ها هستند. دو بانک با من تماس گرفتند تا بستر انبار هوشمند را 

برای آن ها پیاده سازی کنم. 

رضا الفت نسب
آیا صراف ها می توانند وارد این عرصه شوند؟ 

عبدالرضا عسگرخانی
بله، می توانند. 

امین کلاهدوزان
انحصاری کردن هر چیزی اشتباه است. 

رضا الفت نسب
شاید بشود صراف ها را هم وارد کرد و آزمایشی شروع کرد. 

امین کلاهدوزان
نکته این اســـت که باید یکی پیش قدم شـــود. یکی باید جرئت کند و وارد 

این زمینه شود. 

عبدالرضا عسگرخانی
یکی از دوستان گفت مشـــکل شما این بود که مثل گالیله گفتید زمین گرد 

است و به همین خاطر محاکمه و تمسخر و اذیت شدید. 

رضا الفت نسب
این یک درصد مثل اسنپ و دیگر شرکت ها نبود. 

عبدالرضا عسگرخانی
درست است. 

رضا الفت نسب
هنوز نرفته اند جلوی مجلس و بگویند داریک آمریکایی است! 

عبدالرضا عسگرخانی
این گفته شده است! چندین بار گفته اند شما سهامدار فلان بانک هستید. 

رضا الفت نسب
اگر هم چنین چیزی باشد، اشکالی ندارد. 

   درخواست معافیت مالیاتی از سوی طلافروشی های 

آنلاین! 
آقای حمیدی، فکر می کنم شرکت بازر در سندباکس نیست، درست 

است؟ در این باره توضیح می دهید؟ 

دانیال حمیدی
چندین ســـال در حوزه طلا فعالیت داشتم و پس از آن وارد حوزه دانشگاهی 

شدم. در این مدت، ایده ایجاد پلتفرمی برای خرید طلا به صورت آنلاین به 

ذهنم رســـید تا مردم بتوانند به راحتی طلا خریداری کنند و از کاهش ارزش 

پول خود نگرانی نداشـــته باشند، چون از قبل در این حوزه فعال بودم، از من 

خواســـته شد به تیم فنی کمک و در ساخت این پلتفرم آنلاین مشارکت کنم. 

درنهایت در سال ۹۸ پلتفرم »بازر« را راه اندازی کردیم. در ابتدا فضای این 

کســـب وکار بکر و تقاضای مردم زیاد بـــود. پس از یک تبلیغ کوتاه، متوجه 

شـــدیم حجم بالایی از کاربران به پلتفـــرم هجوم می آورند. اینجا بود که به 

این نتیجه رســـیدیم برای ذخیره سازی طلا نیاز به یک نهاد معتبر داریم. اگر 

همین طور پیش می رفتیم به ۳۰۰ یا ۴۰۰ کیلو طلا می رســـیدیم و این امر 

مشکلاتی ازجمله مسائل امنیتی به وجود می آورد. به همین دلیل از تبلیغات 

بیشـــتر جلوگیری کردیم و تصمیم گرفتیم بـــا همان تعداد کاربران فعلی به 

فعالیت خود ادامه دهیم تا زیرساخت های لازم را فراهم کنیم. از آبان ماه ۹۸ 

مذاکرات خود را با بانک ها آغاز کردیم تا مسئولیت ذخیره سازی و تأیید طلا 

 در مورد ضمانت های ما بود. آن ها 
ً
را برعهده بگیرند. سؤالات کاربران عمدتا

می پرسیدند طلای خریداری شده کجاست و چه تضمینی برای ذخیره سازی 

آن وجود دارد. در فضای آنلاین، امکان ارائه رسید یا تضمین معتبر وجود ندارد 

و چنین ســـاختاری در کشور ما وجود ندارد، بنابراین تصمیم گرفتیم طلا در 

بانک ذخیره شود و بانک گواهی صادر کند که طلا تحت مالکیت آنهاست. 

مذاکرات با بانک های دولتی و خصوصی آغاز شـــد و درنهایت به ضوابطی 

رســـیدیم که از سوی نهاد های ذی ربط ابلاغ شد. براساس این ضوابط، لازم 

بود اصل طلا تحویل داده شـــود. ضوابط سال ۹۹ ابلاغ شد، در حالی که 

ما از ســـال ۹۸ شروع به فعالیت کرده بودیم. از آن زمان تاکنون، ما به همین 

روال ادامه داده ایم و تاکنون توانســـته ایم ۹۴ درصد از طلای خریداری شده 

توســـط مردم را به آن ها بازگردانیم. درواقـــع یا کاربران پول خود را دریافت 

کرده اند یا طلای اصل را از ما گرفته اند. در مواردی، برخی کاربران به دلایل 

مختلف ازجمله عدم اعتماد به امنیت خانه یا مشـــکل در دسترسی به طلا، 

نمی خواهند طلا را تحویل بگیرند. برای حل این مشـــکل تصمیم گرفتیم 

طـــلا را در بانک ها ذخیره کنیم و کاربران می توانند آن را در بانک قرار دهند. 

این فرایند از آبان ماه ۹۸ آغاز شـــد و در حالی که بانک ها هنوز آمادگی لازم 

را نداشـــتند، به مذاکره با بانک ها ادامه دادیم. متأسفانه سیستم بانکی کشور 

به طور سنتی بر امور مانند فیش های بانکی و دریافت کارمزد از انتقال وجه 

متمرکز است و نتوانسته از ساختار های جدید مانند نیوبانک ها بهره برداری 

کند. نیوبانک ها- که به طورکلی ســـاختار های جدیـــد بانکی اند- قادرند 

به صورت آنلاین و با هزینه های کمتری خدمات مالی ارائه دهند. پیش بینی 

می کنم پنج ســـال آینده، بانک های سنتی ممکن است به طور کامل از بازار 

خارج شوند و تنها بانک های آنلاین و نیوبانک ها باقی بمانند. برخی بانک ها 

اکنون به سمت آنلاین شدن و کاهش شعب حرکت کرده اند تا هزینه های خود 

را کاهش دهند. مردم اکنون متوجه شده اند نگه  داشتن پول در حساب بانکی 

ید طلا به عنوان یکی از شـــیوه های سنتی سرمایه گذاری  به طور کلی خر

در ایران شـــناخته می شود که طی ماه های اخیر، به ویژه با توجه به رشد 

قیمت هـــای جهانی و همچنین افزایش نرخ ارز، این بازار بیش از پیش 

 نوظهور در این 
ً
برای مردم جذاب شده اســـت. یکی از تحولات نسبتا

حوزه، معاملات آنلاین طلای آب شده است. به دلیل کارمزد پایین تر، 

این روش به یکی از گزینه های مناسب برای سرمایه گذاری تبدیل شده 

ید و فروش طلای آب شده  است. استقبال گسترده سرمایه گذاران از خر

به صورت آنلاین، دغدغه های جدی برای سیاست گذاران و مردم به وجود 

یخ  آورده است. در همین زمینه، گروه اقتصاد روزنامه »فرهیختگان« در تار

یادی در میان کاربران  چهاردهم آبان ماه گزارشی منتشر کرد که بازتاب ز

پلتفرم های فروش آنلاین طلا، فعالان صنعت و مســـئولان نهاد های 

ید و فروش آنلاین طلا به صدر  مربوطه داشـــت. با آمدن موضوع خر

اخبار اقتصادی کشور، سؤال مهمی که رسانه ها و کارشناسان اقتصادی 

مطرح کردند این بود که سیاست گذاری دولت در این حوزه چگونه باید 

باشد که نه منجر به توقف فعالیت صنفی شود و نه با رواج خالی فروشی، 

پرونده های جدیدی از کلاهبرداری در کشور را روی دست مردم و قوه 

قضائیه بگذارد. در همین راســـتا این سؤال ها نیز مطرح می شود که چه 

کسانی مسئول صدور مجوز ها هســـتند؟ امنیت پلتفرم ها و سایت ها 

چگونه تأمین می شـــود؟ و در نهایت، در بخش امنیت سرمایه گذاری و 

جلوگیری از خالی فروشی، چگونه می توان به دغدغه های مردم پاسخ داد؟ 

 میزبـــان امین کلاهدوزان 
ً
»فرهیختـــگان« در همین خصوص اخیرا

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی کشور، رضا الفت نسب عضو 

هیئت مدیره اتحادیه کسب وکار های مجازی، عبدالرضا عسگرخانی 

یک« و دانیال حمیدی  مدیرعامل پلتفرم معاملات آنلاین طلای »دار

مدیرعامل پلتفـــرم معاملات آنلاین طلای »بازر« بود. در این میزگرد 

شرایط فعلی، وضعیت آتی، کیفیت و نوع سیاست گذاری و حکمرانی 

دولت در این حوزه بررســـی شد. آنچه در ادامه می آید، متن کامل این 

میزگرد است. 

   ضوابط فروش آنلاین طلا در سال 99 ابلاغ شد 

به عنوان اولین ســـؤال آقای کلاهدوزان بفرمایید با در نظر داشـــتن 

 جدیدی 
ً
این موضوع که معاملات طلای آنلاین یک موضوع نســـبتا

محسوب می شود تاکنون برای قانون گذاری در این زمینه چه اقداماتی 

صورت گرفته است؟ 

امین کلاهدوزان
سرپرست مرکز توسعه تجارت الکترونیک

در سال های گذشته ضوابط مربوط به فروش طلا در فضای مجازی تدوین و 

در سال ۱۳۹۹ ابلاغ شد. از آن زمان این مسیر به طور رسمی باز شد و دیگر 

مســـیر جدیدی به شمار نمی آید. آنچه در سال های اخیر به ویژه در ماه های 

گذشـــته شاهد آن بوده ایم افزایش تقاضا برای خرید طلاست. این تقاضا به 

دلیل تمایل مردم به حفظ ارزش دارایی ها و پول خود شـــکل  گرفته اســـت. 

به عبارت دیگر افراد به دنبال تبدیل دارایی های خود به اشـــیا باارزشی هستند 

که در طول زمان از ارزش آن ها کاســـته نشود. به همین دلیل اقبال به خرید 

طلا اعم از طلای خام )طلای آب شده( یا طلای زینتی و زیورآلات، افزایش  

یافته اســـت. از نظر قانونی و مقرراتی این فعالیت تحت نظارت نظام صنفی 

تنظیم شده و در حال حاضر نیز به طور مستمر در حال اجراست. 

   متولی طلافروشی های آنلاین کیست؟ 

آقای کلاهدوزان با در نظر داشتن مواردی که به آن اشاره کردید؛ از دیدگاه 

دولت متولی طلافروشی های آنلاین کدام نهاد است؟ 

امین کلاهدوزان
اتحادیه کســـب وکار های فضای مجازی متولی اعطای مجوز فروش آنلاین 

طلا در فضای مجازی است. 

   خطر انحلال اتحادیه کسب وکار های مجازی 

آقای الفت نسب طبق آمار های موجود، اتحادیه کسب وکار های مجازی 

چه تعداد مجوز برای طلافروشی های آنلاین صادر کرده است؟ از سوی 

دیگر نیز موضوع انحلال اتحادیه مطرح است، اگر این اتحادیه مجدد 

شکل نگیرد چه کسی پاسخگوی مجوز های صادرشده خواهد بود؟ 

رضا الفت نسب
نایب رئیس اتحادیه کسب وکار های مجازی

متأســـفانه اتحادیه کسب وکار های مجازی در شرایطی قرار دارد که احتمال 

 سه سال 
ً
انحلال آن وجود دارد. این وضعیت به اتفاقاتی بازمی گردد که تقریبا

پیش و با ورود و دخالت اداره  صمت رخ داد. در آن زمان انتخابات اتحادیه 

به دلایل نامشخص و بهانه های غیرمستند به تعویق افتاد. امروز شاهدیم که 

حتی دو انتخاباتی که پس از روی کار آمدن دولت ســـیزدهم برگزار شد، به 

حدنصاب لازم نرسید. علت این امر این است که در سه سال گذشته اتحادیه 

تحت سرپرستی اداره می شد و بدون انجام تشریفات قانونی اعضا نتوانستند 

خدمات صحیح و مناسبی از اتحادیه دریافت کنند. از سال ۱۳۹۹، پس از 

بحران سکه ثامن اتحادیه به همراه دادستانی دستورالعملی را برای فروش طلا 

در فضای مجازی تنظیم کرد. در آن زمان با توجه به نوع و ماهیت کسب وکار 

طلا به هنگام صدور مجوز ها نظارت ها و بررسی های مختلفی انجام می شد. 

کمیسیون ها از جمله کمیســـیون بازرسی و کمیسیون شکایات فعال بودند 

و حساسیت های لازم رعایت می شـــد؛ اما متأسفانه امروز شاهد تعطیلی 

این کمیســـیون ها هستیم. در حال حاضر به دلیل وقفه های طولانی مدت در 

فعالیت های اتحادیه و عدم تشـــکیل جلسات هیئت مدیره طی نزدیک به سه 

سال گذشـــته، آمار دقیقی از تعداد مجوز ها نداریم. البته آقای کلاهدوزان 

اشـــاره کردند که حدود ۳۰۰ مجوز صادر شـــده است. اگر اتحادیه منحل 

شود، طبق قانون، اتحادیه به یک اتحادیه استانی تبدیل خواهد شد یا به طور 

موقت به صورت سرپرســـتی اداره می شود. در هر صورت این تغییرات برای 

کسب وکار های آنلاین به ویژه در حوزه طلا یک عقب گرد و ضرر به حساب 

می آید. دولت، به ویژه وزارت صمت وقت باید پاسخگو باشد که چرا چنین 

وضعیتـــی پیش آمد و چرا این اتفاقات تا این حد بر روند فعالیت اتحادیه و 

کسب وکار ها تأثیر منفی گذاشته است. 

   کســـب وکار ها باید تحت نظارت وزارت صمت 

فعالیت کنند 
با توجه به اینکه در حال حاضر متولی طلافروشی های آنلاین اتحادیه 

کسب وکار های مجازی عنوان شد؛ آقای حمیدی از دیدگاه شما به عنوان 

صنف و نماینده بخش خصوصی، نظر شما درباره قانون گذاری در این 

زمینه چیست؟ چه کسی باید متولی این حوزه باشد؟ 

دانیال حمیدی
مدیرعامل بازر

 بـا مبنـای قانونـی تطابـق دارد و 
ً
توضیحـات آقـای کلاهـدوزان کامـلا

کسـب وکار ها براسـاس همیـن اصـول در حـال فعالیـت هسـتند. بـه نظـرم 

 کسـب وکار ها بایـد تحت نظـارت وزارت 
ً
ایـن مبنـا درسـت اسـت. اصـولا

صمـت فعالیـت کننـد و وزارت صمت نیز با داشـتن اتحادیه های تخصصی 

در حوزه هـای مختلـف، مسـئولیت نظـارت و مدیریـت ایـن کسـب وکار ها 

را بـر عهـده دارد. ایـن اتحادیه هـا وظیفـه دارنـد بـر عملکـرد کسـب وکار ها 

نظـارت کـرده، به شـکایات رسـیدگی و از روند صحیـح فعالیت ها اطمینان 

حاصـل کننـد. بـه نظـر مـن وظیفـه اصلـی وزارت صمـت همـراه بـا کمک 

اتحادیه هـا به روزرسـانی قوانیـن و مقـررات موجـود در حوزه هـای مختلف 

اسـت. بایـد بـه ایـن نکتـه توجـه داشـت کـه سـرعت پیشـرفت فنـاوری در 

جهـان بـه قـدری بالاسـت که در دوره هـای زمانی کوتاه، تحـولات جدیدی 

رخ می دهـد اگـر حاکمیـت نتوانـد خـود را بـا ایـن تحـولات هماهنگ کند 

 شـاهد مشـکلات و پیامد هایـی خواهیـم بـود کـه در نهایـت تمامـی 
ً
قطعـا

اعضـای جامعـه از آن آسـیب می بیننـد. در نهایـت ایـن آسـیب ها بـه مـردم 

منتقـل خواهـد شـد. بـه نظـر مـن دولـت باید پیشـرو باشـد و تـلاش کند با 

سـرعت بیشـتری خود را با تحولات جدید همگام کند. این شـامل بازبینی 

و به روزرسـانی قوانیـن، بررسـی مباحـث جدیـد و ایجـاد چهارچوب هـای 

 به معنـای محدود 
ً
مناسـب بـرای توسـعه ایـن بخش اسـت. نظـارت صرفـا

کردن نیسـت؛ در بسـیاری از مواقع، نظارت و قانون گذاری صحیح می تواند 

موجـب رشـد و شـکوفایی یـک حوزه شـود. ایـن می تواند یـک تحول مثبت 

و بـزرگ در آینـده باشـد. در چند ماه گذشـته شـاهد همـکاری خوب وزارت 

صمـت بـا بخـش خصوصـی بوده ایـم. بـا این حال لازم اسـت سـرعت این 

رونـد افزایـش یابـد تـا نتایـج ملموس تری حاصل شـود. دیگـر بخش ها نیز 

بایـد در ایـن مسـیر همـکاری کننـد. بـه جـای اینکه بـا مصاحبه هـای تند و 

 باعث دلسـردی می شـود شـرایط را دشـوارتر 
ً
غیرمنطقی و مباحثی که بعضا

کننـد بایـد از ایـن زحمـات حمایـت و به توسـعه ایـن حوزه کمـک کنند. 

   حکمرانی بستر مناسب فعالیت طلافروشی های 

آنلاین را فراهم کند 
آقای عسگرخانی دیدگاه شما چیست؟ 

عبدالرضا عسگرخانی
مدیرعامل داریک

دو نکته مهم وجود دارد که باید به آن توجه کرد. همان طور که آقای کلاهدوزان 

و دیگر عزیزان اشاره کردند، اتحادیه ها باید متولی این ساختار باشند و تلاش 

کنند تا فضا به صورت آنلاین گسترش یابد. این گسترش باید به گونه ای باشد 

که سرعت، تعامل بهتر و ارتباط نزدیک تری با مردم و بازار ایجاد شود. رشد 

تکنولوژی و تجارت آنلاین ضرورت نظارت بر کسب وکار ها را ایجاب می کند. 

باید کسب وکار ها طبق پروتکل هایی که برای هرکدام مشخص شده، بررسی 

شـــوند. متأسفانه این خبر که اتحادیه کسب وکار های آنلاین با چالش هایی 

مواجه شده، نگران کننده است و امیدواریم این مشکلات هرچه سریع تر حل 

 این 
ً
شـــوند. این چالش ها روی ۴۰۰ کسب وکار تأثیر گذاشته است که قطعا

وضعیت، یک عقب گرد محسوب می شود. نکته دیگری که باید به آن اشاره 

کرد، این اســـت که حکمرانی باید بستر های لازم را برای رشد کسب وکار ها 

فراهم کند و ســـپس اتحادیه ها باید مجوز لازم را برای فعالیت آن ها صادر 

کنند. برای مثال، اگر بخواهیم اتحادیه ای برای کســـب وکار های آنلاین در 

حوزه تغذیه یا مواد غذایی راه اندازی کنیم، ابتدا حکمرانی باید بســـتر های 

لازم را فراهم کند. این شـــامل ایجاد ســـاختار هایی در مکان های مختلف 

یا فراهم کردن راهکار های ارتباطی میان آن هاســـت. سپس کسب وکار های 

آنلاین می توانند در این بستر ها فعالیت خود را ادامه دهند. اگر کسب وکار ها 

بخواهند رشـــد کنند، ایجاد زیرساخت های لازم بر عهده حکمرانی است. 

مثالی می زنم: اگر حکمرانی قصـــد دارد گواهینامه برای رانندگان اتوبوس 

 کســـانی که 
ً
صادر کند، اما به اصلاح جاده ها و اتوبان ها توجه نکند، قطعا

وارد این حرفه می شـــوند، با چالش هایی مواجه خواهند شـــد؛ چراکه هر 

کسب وکار به زیرساخت های مناسب نیاز دارد تا بتواند به درستی عمل کند 

و رشـــد کند. یکی از مهم ترین بستر هایی که باید در کسب وکار های آنلاین 

طلا ایجاد شود، همین زیرساخت هاست. از مسئولان باید تشکر کرد که از 

دو یا ســـه سال پیش به اهمیت این موضوع پی بردند و اقداماتی انجام دادند 

تا کســـب وکار های آنلاین در حوزه طلا شکل بگیرند. این مسئله بسیار مهم 

است و به طور مستقیم با سرمایه ملی کشور در ارتباط است، بنابراین نمی توان 

ریسک آن را به راحتی پذیرفت. خوشبختانه در این مدت، زیرساخت هایی 

فراهم شـــده که کسب وکار های آنلاین می توانند در آن زیست بوم رشد کنند 

و تکامل یابند. این دو مقوله باید به طور هم زمان مورد توجه قرار گیرد: اول، 

ایجاد فضایی مناسب برای رشد کسب وکار های آنلاین طلا با مجوز اتحادیه 

که امری ارزشمند است و باید امیدوار باشیم مشکلات اتحادیه حل شود. دوم، 

حکمرانی باید بستر ها و زیرساخت های لازم را فراهم کند تا کسب وکار های 

آنلاین در آن رشد کنند و ریسک های موجود برای مردم کاهش یابد. امروز اگر 

کسب وکار آنلاینی اعلام کند که طلا می فروشد، این می تواند ریسک داشته 

باشد، به ویژه اگر طلای آب شده باشد. وظیفه حکمرانی این است که به این 

کسب وکار ها در بستر های مناسب، قدرت حرکت بدهد و از ریسک ها بکاهد. 

   صدور 400 مجوز برای طلافروشی های آنلاین 

آقای کلاهدوزان، با توجه به اینکه سایت هایی که الان فعالیت می کنند 

 یکی از مجوز ها 
ً
یافـــت کردند که عموما از مراجع مختلفی مجوز در

مربوط به اتحادیه کســـب و کار های مجازی است، چند مجوز در این 

حوزه صادر شده است؟ 

امین کلاهدوزان
یعنی هیچ مرجعی طبق قانون، جز جایی که درگاه ملی مشخص کرده، حق 

مجوزدهی ندارد. در این موضوع خاص، اتحادیه کســـب وکار های فضای 

مجازی مرجع مجوزدهی برای فروش آنلاین طلا و مصنوعات طلاســـت. 

این نکته حائز اهمیت اســـت که در کشـــور، مجوزدهی در این زمینه تنها 

از طریـــق درگاه ملی مجوز ها انجام می شـــود. عضویت در یک انجمن یا 

تشکل، به خودی خود به معنی دریافت مجوز فعالیت نیست. به عنوان مثال، 

یک شـــرکت ممکن اســـت عضو چندین گروه و انجمن و تشکل باشد، اما 

این عضویت ها به معنای مجوز فعالیت قانونی نیســـت. طبق قانون کشور، 

مرجع مجوزدهی، درگاه ملی مجوز ها اســـت. فروش آنلاین طلا در فضای 

مجازی تحت نظارت اتاق اصناف ایران و اتحادیه کشوری کسب وکار های 

 شـــفاف 
ً
فضای مجازی قرار دارد. تکلیف این موضوع از نظر قانونی کاملا

است. بر اســـاس آمار موجود در مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، تاکنون 

کمتر از ۴۰۰ مجوز صادر شـــده است. در این میان، کمتر از ۲۰۰ تراکنش 

تجاری در این شـــرکت ها انجام شده و از میان این تعداد، تنها ۵۰ شرکت 

تراکنش های قابل توجهی در حوزه طلا داشته اند. 

   »سندباکس« بستر موقت است

رضا الفت نسب
در ضوابطی که در آن زمان نوشـــته شد، به صراحت ذکر شده بود هر فردی 

که قصد فروش طلا دارد، باید یا طلافروش باشد یا مجوز از اتحادیه صنفی 

فروشـــندگان طلا دریافت کرده باشد یا با یکی از اعضای دارای پروانه از آن 

اتحادیه قرارداد رســـمی امضا کند. بنابراین، این موضوع در آن زمان مدنظر 

قـــرار گرفت، اما دوباره به بحث اصلاحات برمی گـــردم. با توجه به اینکه 

 دوستان این موضوع را با اتاق اصناف مطرح 
ً
اتحادیه تضعیف شده، احتمالا

کرده انـــد، درحالی که در دور اول اتحادیـــه خود متولی بود و به یاد دارم که 

اعضای هیئت مدیره اتحادیه طلا نیز دعوت شدند تا ضوابط تدوین شود که 

البته آن ضوابط خیلی کلی بودند. 

 اگر امروز اتاق اصناف ایران ضوابط را تدوین کند، نگران می شـــوم؛ چراکه 

ممکن است مواردی که برای کسب وکار های آنلاین حیاتی است، برای اتاق 

اصناف ناشناخته باشد. البته نمی گویم آن ها نمی خواهند این موارد را لحاظ 

کنند، ولی این رویکرد از نظر من اتفاق خوشایندی نیست. باید همان طور 

که پیش از این، در اتحادیه با حضور ذی نفعان )یعنی کسب وکار های فعال 

در این حوزه( ضوابط تدوین شد، این بار هم به روزرسانی ها از همان نقطه 

شروع شود. به شـــخصه اعتقاد دارم ورود مستقیم دولت، به ویژه در حوزه 

کســـب وکار های طلا، می تواند چالش های اساسی ایجاد کند؛ البته آقای 

کلاهدوزان زحمات زیادی کشـــیده اند و با توجه به حساســـیت موضوع، 

وارد عمل شـــده اند. در کل، امیدوارم این رونـــد تغییر کند. البته موضوع 

»ســـندباکس« مطرح شد. سندباکس ابزار بدی نیست، اما بیشتر یک بستر 

موقت است. این موضوع باید به صنف مربوطه برگردد. متولی صنف، خود 

اتحادیه ها و اصنافند. اگر بخواهیم این روند را به ســـمت آزمون های دولتی 

سوق دهیم، که کسب وکار های آنلاین باید از این آزمون ها عبور کنند، ابتدا 

ممکن اســـت مشکلی نداشته باشد اما در درازمدت می تواند به مشکلاتی 

منجر شود. به این معنا که یک بازار خاص برای آنلاین ها ایجاد خواهد شد 

که برای فروش آنلاین باید این آزمون ها را پشـــت سر بگذارند، درحالی که 

فروشـــگاه های فیزیکی نیازی به آن ها نخواهند داشت. این تفاوت ممکن 

اســـت منجر به مشکلاتی در رقابت شـــود، همان طور که در بسیاری از 

صنوف دیگر هم چنین اتفاقی افتاده اســـت. برای مثال، در صنعت پوشاک 

شـــما می توانید لباس ها را روی مانکن در فروشگاه های فیزیکی قرار دهید 

و مشـــکلی ایجاد نشود اما در فضای مجازی نمی توانید همین کار را انجام 

دهید و باید محدودیت های زیادی را رعایت کنید. مایلم در ادامه بحث به 

ســـمت موضوع سندباکس و تحولات اخیر پیش برویم و از تجربیات آقای 

کلاهدوزان و مجموعه داریک استفاده کنیم. همچنین، برای من سؤال است 

 مجموعه داریک در این سندباکس قرار گرفته است، درحالی که 
ً
که چرا صرفا

شما هم نگران عواقب خرید مجازی طلا هستید؟ میزگرد تخصصی و تفصیلی »فرهیختگان« با ۴ نفر از متخصصان این حوزه را بخوانید

واقعیتِ خالی فروشی طلا

پانیذ رحیمی
خبرنگار  گروه اقتصاد
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